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Milí čitatelia,

trošku s meškaním, ale o to s väčšou 

radosťou vám prinášame už 29. vydanie nášho 

školského časopisu. V ňom vám priblížime 

rozličné akcie školy či vzdelávania niektorých 

pedagógov, predstavíme novú španielsku 

vyučujúcu, s dvomi študentkami sa 

porozprávame o ich zaujímavom trávení 

mimoškolského času, vyspovedáme 

psychologičku na tému duševného zdravia, 

prezentujeme literárnu tvorbu našich žiakov 

a mnoho iného. Toto číslo vychádza vďaka 

skvelým redaktorom, no vychádza 

s oneskorením kvôli nedostatku grafikov v našej 

redakčnej rade. Preto by sme vás chceli 

povzbudiť k tomu, aby ste nám dali o sebe 

vedieť, ak sa čo i len troška zaujímate o tvorbu 

grafiky. Našim želaním je, aby časopis i naďalej 

vychádzal a mohla si ho prečítať komunita 

nášho gymnázia i širšia verejnosť. Prajeme 

príjemné trávenie času s našou Palabrou!

Mgr. Petronela Vavřín Bombová

Úvodník

Bilingválne slovensko-španielske gymnázium
Štúrova ulica 2590/31A, 91501
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Entrevista
con María Teresa Trigueros 

Pina
Libuša Kýšková

¿Qué le gusta más de Eslovaquia?

Primero, me gusta mucho el entorno. 

Los paisajes me parecen muy bonitos. Me 

parece que en Eslovaquia hay una 

tranquilidad que se ha perdido en algunos 

otros lugares de Europa sobre todo. Y lo que 

más me gusta es el silencio y que todo tiene 

una cierta armonía.

¿Dónde estudió?

En la universidad de Alicante, en 

España

¿Siempre quiso ser profesora?

No, no empecé siendo profesora. 

Empecé en el ámbito de la investigación.

¿Qué le gusta más sobre su trabajo?

Me gusta mucho el contacto con la 

gente. Me gusta trabajar con personas. Es 

una de las razones por las que dejé el 

trabajo de la investigacion, porque estar en 

un laboratorio no es el mismo contacto que 

la educación: estar con los problemas de los 

jovenes, estar con las cosas que les 

preocupan, cómo sienten, cómo ven la vida, 

me parece interesante

¿Qué hace en su tiempo libre?

Me gusta muchísimo viajar, me gusta 

mucho leer, pintar, la música, escribir.

¿Le parece difícil adaptarse a la vida en 

Eslovaquia?

En general no, pero las condiciones 

climatológicas son diferentes a las que estoy 

acostumbrada y el idioma me resulta muy 

complicado. Pero adaptarse a  la forma de 

vida no me resulta difícil, porque me gusta 

mucho cómo viven los eslovacos.

¿Sabe decir algo en eslovaco? ¿Le gusta la 

lengua eslovaca?

Dovidenia, Dobré ráno, Ďakujem, 

Nech sa páči… sí algunas expresiones pero 

por el momento muy poquito, tengo que 

poco a poco ir aprendiendo. Me parece que 

son muy complicadas las lenguas eslavas, 

pero me parecen fascinantes.

¿Qué cambiaría de su trabajo?

No de mi trabajo, pero sí lo que se da 

a los chicos y lo que se aprende en la 

escuela. Creo que hay que estar en contacto 

con los problemas de los alumnos . Está 

todo enfocado a conceptos que, en mi 

opinión, no sirven demasiado. Creo que hay 

que cambiar. dar menos contenidos y 

prestar más atención a la parte humana y 

en el desarrollo de los alumnos

¿Cuáles son las diferencias más grandes 

entre Eslovaquia y España?

En España me da la sensación que es 

más sobre vivir hacia fuera y en Eslovaquia 

es más vivir hacia dentro. En ese sentido 

para mí es un cambio radical, porque creo 
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Texto: Libuša Kýšková
Fotografía: Salvador Parra Camacho
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que aquí es más interioridad porque el 

ambiente también lo permite, todo es más 

tranquilo, hay menos atenciones externas. 

Me parece que el tema del consumismo es 

salvaje en España. Hay un consumismo 

enorme, una pérdida por completo de lo que 

realmente uno necesita y aquí yo no noto 

ese consumismo - esa manera de comprar 

compulsiva, creo que aquí no existe, todo es 

mucho más racional. Esto es una diferencia 

para mí radical.

¿Qué le interesaba cuando era pequeño? 

¿Siempre le ha interesado la ciencia?

Me ha interesado siempre el arte, la 

música, la pintura. Me ha interesado 

siempre mucho más el mundo artístico y el 

mundo humanista que el mundo científico, 

pero luego las cosas fueron por otra vía

¿Por qué Eslovaquia? ¿Ha tenido la 

oportunidad de ir a otro país?

Sí, he tenido la oportunidad de ir a 

diferentes paises. Me habían dicho que aquí  

los alumnos eran buenos, la educación era 

buena... Para mí era un sitio desconocido y 

lo había visitado, pero nunca he vivido aquí 

y me pareció una experiencia que seguro 

que va a ser interesante porque era 

completamente nueva. 

¿Cuál es su impresión general de los 

eslovacos?

Creo que es gente buena, bastante 

abierta, gente cálida, amable y sobre todo 

cuando los miro a los ojos me parece que 

son gente noble y limpia. Tienen una mirada 

que me parece profunda e interesante

¿Qué es lo que más echa de menos?

La famila, los  amigos, extraño a veces 

cierta rapidez y la temperatura a veces 

también me resulta complicada.

¿De qué parte de España es?

Alicante.

La oruga
Terézia Behúlová

Había una vez una oruga que estaba triste 

porque no era bonita como otros insectos. Le 

gustaban mucho las mariposas y quería ser como 

ellas. Todos los días lloraba y lloraba y trataba de 

embellecerse. Un día, la mariposa más bonita del 

bosque visitó a esta oruga y le dijo: “Tú sabes 

quién eres...” La oruga no entendía lo que la 

mariposa estaba tratando de decir. Dos días 

después, comenzó la metamorfosis de la oruga y 

se convirtió en una hermosa mariposa como las 

otras. Por fin estaba contenta con su aspecto. La 

mariposa que le había visitado antes, vino de 

nuevo y le dijo: “Pero no sabes quién puedes ser.”

Texto: Terézia Behúlová
Imagen: Internet

El caracol
Silvia Gajdošechová

Érase una vez un caracol que tuvo un 

caparazón muy bonito. Al caracol le gustaba 

mucho, era como su casa y también su orgullo, 

porque creía que un caracol sin caparazón no es 

un caracol. Una mañana, cuando paseaba por su 

jardín, debajo de un nogal, le sucedió algo 

horrible. Una nuez le cayó, y era tan grande que 

rompió todo su caparazón. El caracol se dio 

cuenta y, de repente, empezó a llorar. Lloraba, 

lloraba y lloraba. Dijo: “Ahora no valgo nada, todo 

está mal, nunca seré feliz”. Pero estaba 

equivocado. Pocos días después, se atrevió a dar 

un paseo por el jardín y encontró algo. Encontró 

un nuevo caparazón, pero era mucho mejor, más 

grande y bonito. El caracol se dio cuenta de que 

todo siempre pasa por alguna razón y pase lo 

que pase, al final todo estará bien.

Texto: Silvia Gajdošechová
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La esperanza es lo último que 
se pierde

Viktória Mária Balušíková y Juliana Pankuchová

A
 veces las cosas no van tal y como las 

hemos planificado. A veces parece que 

todo está perdido y no hay marcha 

atrás, pero la vida no se congela y uno 

tiene que seguir. ¿Qué es lo que nos empuja hacia 

delante en situaciones complicadas?

Al parecer, en un momento dado y esto nos 

pasa a todos, el mundo aparece como si se nos 

estuviera cayendo por encima aplastando 

nuestros cerebros y agarrándonos el corazón. En 

situaciones así tendemos a rendirnos, a caer en 

una depresión o a no parar de comernos la 

cabeza, pero, según mi experiencia, ninguna de 

estas reacciones ayuda a solucionar el problema. 

Sin embargo, lo que parece más beneficioso es 

olvidarnos por un momento de todo el mal y tener 

la imagen de un final feliz, de que si aguantamos 

esto, nos hacemos más fuertes.

En fin, la esperanza es como una chispa que 

no nos deja rendir y siempre debería estar 

presente.

Texto: Viktória Mária Balušíková
Imagen: Fuente Internet
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E
ste refrán lo podemos escuchar muchas 

veces incluso en las películas. Pienso 

que en la mayoría de los casos es 

verdadero. Pero al mismo tiempo 

pienso que no debemos mantener la esperanza 

en todas las situaciones porque eso nos podría 

perjudicar mucho psíquicamente. Por ejemplo: Si 

a mí me gusta un chico, pero después de cierto 

tiempo me entero de que él tiene una novia, no 

debería pensar: "Todavía no están casados tengo 

la esperanza de que se separen algún día y él se 

enamore de mí." No podría pensar de esta 

manera porque eso sería como matar mi propia 

alma continuamente, viéndolos como se abrazan 

o besan. Con esto quiero decir que no hay que 

buscar la esperanza donde no la podemos 

encontrar. Pero por otro lado no me gusta la 

postura de algunas personas que son demasiado 

pesimistas. Ellos automáticamente piensan en lo 

peor y dicen "Es bueno pensar así porque no me 

puedo decepcionar". Otra de mis opiniones sobre 

este tema es que lo que se pierde como último no 

es la esperanza como tal . Sino el soporte de mis 

amigos. Si ya sé el resultado de la situación y es 

malo y no tengo ninguna esperanza, mis amigos 

me pueden decir algo que me da una nueva 

esperanza. Y aquí vuelvo al ejemplo con el chico. 

Mi amiga me puede decir por ejemplo: "No tengas 

miedo miedo; vas a salir con alguien mejor que te 

guste más que él y que será más adecuado para 

ti, y te merezca." En resumen, sí hay alguien que 

me ama y  se preocupa por mí: mis amigos y 

Dios. La esperanza no se pierde.

Texto: Juliana Pankuchová
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P
o dvoch rokoch ťažkej pandemickej 

situácie na území celej krajiny, nám 

naša škola zorganizovala  kultúrno-

poznávací výlet do Španielska. Celé si to 

zobrali na starosť pani profesorka Petronela Vavřín 

Bombová a pán profesor Salvador Parra Camacho.

Teraz sa pozorne pripravte na výlet plný 

dobrodružstiev a  spoznávania, ako sme ho zažili 

my.

6.10. -7.10.2022
Konečne nastal deň, kedy sme všetci plní 

nadšenia nastúpili na rýchlik a išli do Bratislavy, 

kde sme následne prestúpili na autobus, ktorý nás 

doviezol na letisko vo Viedni. Najskôr sme sa 

spokojne prechádzali po letisku, avšak po čase na 

nás prišla únava a všetci sme podriemkávali či 

niektorí dokonca zaspali ako zabití na letiskových 

lavičkách. Do odletu sme mali čas ešte 8 hodín, 

tak sme si spánok mohli dopriať. Ani sme sa 

nenazdali a po necelých 4 hodinách letu, sme sa 

ocitli v slnkom zaliatej  Malage. Únava zrazu 

opadla a  spojovým autobusom sme sa presunuli 

do Granady. Ubytovali sme sa v hoteli a  ešte v 

rovnaký deň sme si pozreli centrum Granady, 

námestie Bib-Rambla, kráľovskú kaplnku a typický 

arabský trh. Večer sme prišli na izby a  išli skoro 

spať, pretože ten deň bol naozaj vyčerpávajúci.

8.10.2022

Na druhý deň sme navštívili Parque de 

Ciencias, čo bolo prírodovedné múzeum. Tam sme 

strávili polovicu dňa, pretože toto miesto 

ponúkalo množstvo možností.  Pavilónom s 

exotickými zvieratami a morskými živočíchmi nás 

sprevádzala sympatická sprievodkyňa, následne 

sme si mohli pozrieť pavilón venovaný ľudskému 

telu, ale i pavilón s množstvom interaktívnych 

úloh, kde sme sa zabavili.  Nakoniec sme išlo do 

planetária, v ktorom sme si pozreli i zaujímavý 3D 

film. V druhej polovici dňa, sme zavítali do 

majestátnej granadskej katedrály a  prezreli si 

typické arabské uličky. Tento deň nám spríjemnil 

bývalý pán profesor Manuel García, ktorý nás 

prišiel pozrieť. Na večer sme dostali rozchod, tak 

sme si okrem iného  s  domácimi zatancovali na 

jednom námestí, kde sa konala škola tanca, 

a vyskúšali sme typické španielske “tapas”, ale i 

paellu.

9.10.2022
Vstali sme skoro ráno, pretože na ten deň 

bola naplánovaná návšteva mesta Córdoba, do 

ktorého sme sa presunuli autobusom. Je to 

historické mesto s množstvom uličiek, veľkých 

budov a turistov na každom kroku. Tie ich typické 

uličky dýchali  naozaj úžasnou atmosférou. 

Navštívili sme najväčšiu mešitu-katedrálu, akú 

som kedy videla. Je to unikát, nakoľko väčšia časť 

tejto majestátnej budovy je mešitou, ale v jej časti 

bola vystavená i katedrála.  Bolo to niečo 

Kultúrno-poznávací zájazd 
po Andalúziio

Amália Bačová
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nádherné, každá obrovská miestnosť bola inak 

vyzdobená. Potom sme sa prešli po románskom 

moste, pod ktorým pretekala rieka Guadalquivir 

a  z  druhej strany mosta sme mohli vidieť ako 

vyzerá Córdoba z diaľky. Nemôžem zabudnúť ani 

na návštevu synagógy. Do Granady sme sa vo 

večerných hodinách vrátili rýchlovlakom, čo bol 

tiež veľký zážitok.

10.10.2022
Ďalší deň sa niesol v znamení Alhambry.  Je 

to rozsiahly komplex budov, z ktorých 

najdôležitejšie z architektonického hľadiska sú El 

Generalife, Los Palacios Nazaríes a  la Alcazaba. 

Celý areál ohraničuje opevnenie, ktoré je 

z  vypálených tehál. V  areáli sú tiež prekrásne 

záhrady a  fontány, po ktorých sme sa 

poprechádzali. Vystúpili sme i na najvyššiu vežu, 

ktorá nám ponúkla krásne výhľady na mesto 

Granada i jej okolie. V daný deň niektorí žiaci 

navštívili viaceré fakulty Univerzity v Granade.

11.10.2022

V tento deň sme absolvovali menšiu 

turistiku uličkami po arabskej štvrti El Albaicín. Po 

ceste na Mirador de San Nicolás, čo bol výhľad na 

celú Granadu a  Alhambru, sme mali možnosť 

vidieť kuriózny predaj pekárenských výrobkov v 

jednom kláštore, ktorý má cenzúru, t.j. rehoľné 

sestry nemôžu mať kontakt s vonkajším svetom. 

Tiež sme navštívili viaceré menšie múzea.  V 

posledné popoludnie nášho pobytu v  Granade 

sme navštívili i Kláštor la Cartuja, i univerzitnú 

knižnicu. 

12.10.2022

Zavčas ráno sme odišli z  hotela v Granade 

a  autobusom sa presunuli do Malagy. Navštívili 

sme centrum Malagy. Videli sme galériu La 

Goleta, románske divadlo, katedrálu a preslávenú 

ulicu Larios. Popoludnie sme strávili na pláži, kde 

niektorí vyskúšali októbrovú teplotu mora a iní zas 

oddychovali a popíjali limonády. 

13.10.2022
V skorých raných hodinách sme opustili 

hotel a presunuli sme sa na letisko. Prestupovali 

sme na Mallorce, takže sme navštívili aj ďalšiu 

krajinu. Vo večerných hodinách sme sa všetci 

spokojní a zdraví vrátili domov.
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Naše naj z kultúrno-poznávacieho 
zájazdu po Andalúzii

Katarína Vidová

NAJkrajšie miesto, mesto, pamiatka: Architektúra Granady a hlavne Alhambra.

NAJsmiešnejšia situácia, príhoda: Už navždy si budem pamätať Salvadorove vtipné momentky, 

na ktoré nie je moc hrdý, no určite ich ešte veľakrát uvidí.

NAJtrápnejšia  situácia: Podľa mňa sme každú “trápnejšiu” situáciu vedeli premeniť na veľmi 

vtipnú a nezabudnuteľnú situáciu.

NAJlepšia hláška výletu: Salvador a Zitka dokopy. Nikto nemá na ich hlášky a hlavne “Hola, 

guapo”.

NAJchutnejšie jedlo: Každá mexická reštaurácia a dokonca aj indická.

NAJnezabudnuteľný moment/chvíľa: Celý tento výlet bol nezabudnuteľný a verím, že každý z 

nás si ho bude ešte dlho pamätať. 

Veľká vďaka patrí pánom profesorom, ktorí 

mali za nás obrovskú zodpovednosť, po celý čas 

sa o  nás starali a  aj mali obrovskú námahu 

zorganizovať takýto nezabudnuteľný výlet do 

Španielska.

Tento výlet naozaj stál za to. Stmelili sme 

naše kamarátske i  učiteľské vzťahy a  navštívili 

mnoho pamiatok 

A ako hodnotí tento výlet Ivan Cagala?

„Videli sme krásne pamiatky, či už to boli 

zaujímavé katedrály, Alhambra alebo rôzne 

štvrte, ale čo sa mne najviac páčilo, boli ich 

podniky. Útulné, priateľskí ľudia, výborné jedlá i 

nápoje. Celkovo som si tento výlet užil viacej ako 

som predpokladal, za čo som veľmi vďačný a 

hocikedy by som išiel do Španielska znovu veľmi 

rád.“

Text: Amália Bačová
Fotografie: archív

Text: Katarína Vidová
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Javier Fernández López
Cuatro veces campeón nacional 

de España
Lenka Kýšková

J
avier Fernández López nació el 15 de abril en 

Madrid. Su carrera en el patinaje sobre hielo 

empezó el sexto año de su vida, gracias a su 

hermana, Laura Fernández, que también es 

patinadora sobre hielo. Javier también jugó al 

fútbol, al tenis y al hockey sobre hielo, pero 

cuando tenía ocho años dejó de jugar a estos 

deportes y empezó a interesarse por el patinaje. 

En su vida, cambió su pista de 

entrenamiento 6 veces. Empezó en San Martín, 

después de un año se cambió a Majadahonda, al 

noroeste de Madrid. Allí consiguió su primer triple 

salto, pero tuvo que marcharse de Majadahonda 

después de que su hermana decidiera cambiarse 

al club de patinaje de Jaca. Empezó a patinar a 

nivel profesional en la temporada 2006-2007, 

pero no se calificó para el Campeonato de Europa 

ni para el Campeonato del Mundo. Después de 

dos años en Jaca, volvió a Madrid y se planteó 

pasarse al hockey. Gracias a Dios, no lo hizo. 

En 2008, Fernández recibió una oferta de un 

entrenador ruso, Nikolai Morzov. Este le ofreció 

poder entrenar en los Estados Unidos. Fernández 

aceptó. Con mucho trabajo, ocupó el puesto 11 

en el Campeonato de Europa de 2009 y con su 

puesto 19 en los Campeonatos del Mundo de 

2009 logró un medalla olímpica para España. Fue 

el primer patinador masculino español en hacerlo 

en más de 50 años. 

Su carrera mejoró a partir de ahí. Sus 

resultados olímpicos fueron el segundo puesto en 

Pyongyang 2018, el cuarto en Sochi 2014 y el 

número 14 en Vancouver 2010. 

Fernández se retiró en 2019 después de 

ganar su séptimo título europeo, pero sigue 

trabajando en el hielo. Fernández ha puesto en 

marcha una academia de patinaje artístico en 

España, que está viajando por todo el país. El 

objetivo es "tener nuestra propia pista de hielo e 

impartir todos los niveles... para que el patinaje 

artístico en España siga creciendo".

Texto: Lenka Kýšková
Fotografías: Internet
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Rozhovor s Nikolou Fanovou
Adriana Mišíková

Ako dlho sa venuješ jazdeniu a čo ťa k tomu 

viedlo?

Ku koňom som mala odmalička veľmi 

blízko, prvé spomienky na kone mám z 

farmy rodinného známeho, kam nás so 

sestrou ako malé brával tatino a keď som 

bola trošku staršia, rada som tam chodila na 

jazdecké tábory cez prázdniny. Čím som bola 

staršia, tým častejšie som chodila do 

jazdeckej školy a asi pred 8 rokmi som 

dostala svojho prvého poníka, s ktorým som 

chodila aj na svoje prvé hobby súťaže. 

Pravidelne som sa začala venovať tomuto 

športu a pretekať som začala pred 4 rokmi.

Akému typu jazdenia sa venuješ?

Venujem sa parkúrovému jazdeniu, 

inak nazývanému skoku na koni. Pri parkúre 

je však veľmi dôležitá poslušnosť koňa, preto 

si kone pripravujeme aj drezúrne. Podľa toho 

sa odvíja aj tréningový plán, s koňmi 

skáčeme iba jeden maximálne dvakrát do 

týždňa, ostatné dni iba jazdíme alebo 

lonžujeme (práca jazdca s koňom zo zeme). 

Po náročnom tréningu dostanú ľahší deň, čo 

môže byť vychádzka do vetrolamu alebo k 

Dunaju, niekedy ostanú iba vo výbehu, 

alebo sa povodia v kroku. Je dôležité 

spomenúť, že aj kone môžu mať lepší a horší 

deň, každý kôň má iný charakter, preto sa 

im treba vedieť správne prispôsobiť.

Máš svojho koňa alebo si nejakého 

požičiavaš?

Mám svojho. Je to 13 ročná kobyla 

vestfálskeho pôvodu, volá sa Chellano Lady 

a jazdeckú dvojicu tvoríme už druhý rok. Pri 

výbere koňa je veľmi dôležité, aby si dvojica 

sadla. Väčšinou sa kôň skúša niekoľko dní, 

no inokedy sa vyberá len podľa videa. Pri 

výbere sa zohľadňuje viacero vecí, ako 

napríklad pohlavie koňa, vek, zdravie, 

výkonnosť, skúsenosti, bezpečnosť, 

jazditeľnosť (ľahšia/ťažšia), či je skôr pre 

dieťa/ženu/muža alebo amatéra/profesionála 

a naozaj mnoho ďalšieho. 

Trénuješ s trénerom alebo sama?

Sme ustajnení a trénujeme v 

Šamoríne, na mieste bývalého žrebčína, je 

to veľmi starý areál, ale nachádza sa tam 

viacero klubov, ja patrím do AMG horses a 

spolu s ďalšími jazdcami a ošetrovateľmi 

tvoríme tím, všetkých nás trénuje jeden 

tréner. Pán tréner sa mi venuje 

predovšetkým pri skokových tréningoch, kde 

vymýšľa rôzne kurzy a cvičenia a na 

pretekoch. Tam pred každou súťažou máme 

prehliadku parkúru, kde sa musíme naučiť 

kurz a kráčaním si namerať vzdialenosti 

medzi jednotlivými skokmi, aby sme vedeli, 

ako čo najrýchlejšie a čisto prejsť parkúr. S 

trénerom si odkráčame celý parkúr (kurz) na 

kolbisku/v aréne a následne začína 

opracovanie (rozcvička) koňa na 

opracovisku.
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Berieš tento šport rekreačne alebo by si sa 

mu chcela v budúcnosti venovať 

profesionálne?

V budúcnosti by som sa chcela ostať 

venovať koňom, chodiť vysoké parkúry a 

možno aj vychovať mladé kone, je to jeden z 

mojich snov, ale všetko však bude závisieť 

od toho, čo sa rozhodnem ísť študovať a 

koľko času tomu budem ochotná venovať. 

Samozrejme, nebola by som pravým 

športovcom, keby som nesnívala o 

olympiáde. Keďže jazdectvo zaberá naozaj 

veľa času, je úplne bežné, že mladí jazdci, 

ktorí pretekajú majú individuálny študijný 

plán, aby to dokázali stihnúť. Jazdia viacero 

koní denne a hovorí sa, že jediné, čo 

poznajú, je jazdiareň. Ja som sa rozhodla 

skúsiť strednú cestu - mimo pretekov chodím 

jazdiť podľa školských povinností, no a cez 

preteky robím čo sa dá. Je to niekedy veľmi 

ťažké, preraziť v takejto konkurencii, ale ešte 

si netrúfam obetovať jazdectvu aj vzdelanie.

Sama viem, aké je to venovať sa športu, aj 

keď nás to veľmi baví a napĺňa,  často sa 

nám nechce ísť na tréningy. Vedela by si 

nám poradiť ako byť viac  disciplinovaný v 

tomto smere? Alebo s tým máš sama 

problém?  

V našom športe je to možno trošku iné 

než v ostatných. Ak by sme nešli na tréning, 

neublížime len sebe ale aj koňovi, keďže je 

to tiež profesionálny športovec a nemôže 

vypadnúť z formy. Ja sama nemám síce dni, 

kedy by sa mi nechcelo ísť na tréning, ale 

stáva sa, že to niektoré dni nestihnem alebo 

mám iné povinnosti. Vtedy mi pomáha 

tréner alebo naša ošetrovateľka (groom) a 

zoberú ju pracovať oni, čím mi naozaj veľmi 

pomáhajú a vďaka tomu sa môžem venovať 

aj iným veciam. Myslím si, že práve šport 

ma naučil disciplíne, ukázal mi, že tvrdá 

práca a obetovanie sa vyplatí, ale zároveň aj 

to, že cesta k výsledkom stojí za to.

Naša škola je náročná a všetci žiaci máme 

na výber sa buď učiť alebo sa  učiť ešte viac, 

inak to nejde ὠ� Veľa ľudí nevie, že pri tomto 

športe ti nezaberá čas len samotný tréning, 

ale taktiež osedlanie, odsedlanie, tak ako 

aj  samostatná starostlivosť o koňa. Ako ti 

to časovo  vychádza so školou? Je to 

náročné? Alebo naopak ti to skôr 

pomáha  odreagovať sa?

Najhoršie je, keď si v nedeľu 

vydýchnem po pretekovom týždni a 

uvedomím si, čo ma všetko čaká dobehnúť a 

pripraviť si na ďalšie dni. Čo sa týka 

tréningov, každý týždeň je to inak, niekedy 

sa mi podarí ísť jazdiť dvakrát do týždňa, 

inokedy aj šesťkrát. Ak sa blížia preteky 

počas školského roka, je to náročnejšie v 

tom, že musím dodržať presný tréningový 

plán. Počas zimných mesiacov je to trošku 

zložitejšie, musíme brať do úvahy napríklad 

skoré zapadanie slnka, nízke teploty (kvôli 

zraneniam) alebo samotné dochádzanie. 

Rada si plánujem všetko, čo ma cez deň 

čaká a koľko mám na danú vec času, 

niekedy si to aj píšem a pomáha mi to 

nestrácať čas počas dňa. Väčšinou idem na 

kone rovno po vyučovaní, samotná príprava 

koňa pred jazdením netrvá tak veľa, dlhšie 

je to po jazdení, keď ich cez leto sprchujeme 

a v zime zas čakáme kým vyschnú, aby sme 

ich mohli zadekovať. Pre urýchlenie sa kone 

cez zimu holia alebo dávajú do solárka, kde 

v teple schnú. 

Učenie si väčšinou nechávam na 

poslednú chvíľu, ale snažím sa si vždy 

zapamätať čo najviac z hodiny, aby som 

ušetrila prácu doma. Určite sa mi ale lepšie 

sústredí na učenie po nejakej fyzickej 

aktivite, či už je to jazdenie alebo beh či 

cvičenie. Takže je to aj forma odreagovania 

sa :)

S každým športom prichádzajú zranenia, o 

to viac pri  tomto športe, keď si v stálom 

kontakte so zvieraťom. Kone sú 

veľmi  plaché zvieratá, t. j. nie je tu riziko 

zranenia len počas jazdenia, ale napríklad 

aj  počas čistenia, kedy sa kôň môže splašiť. 

Stal sa ti už niekedy nejaký vážny  úraz?

Treba si vždy dávať veľký pozor a 

predvídať. Pri jazdení je to podobné, niektorí 

jazdci si svojím štýlom jazdenia až pýtajú 

pád/zranenie, preto je dôležité aspoň zo 

začiatku jazdiť s trénerom. Aj v tomto športe 

vedia byť pády veľmi nebezpečné, preto sa 

vždy treba chrániť prilbou a veľmi vhodná je 
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aj bezpečnostná vesta. U mňa to z tých 

vážnejších vecí bola zlomenina kľúčnej kosti, 

keď som zle naviedla koňa na prekážku a 

spadli sme spolu. Na bezpečnosť koňa tiež 

dbáme používaním chráničov na nohy a 

kopytá alebo okopávacím podbrušníkom pri 

skákaní.

Text: Adriana Mišíková
Fotografie: archív Nikoly Fanovej

Lo cual es 
realmente 

cierto
Samuel Krajčík

Más tarde, cuando estaba en el avión, abrió 

su mochila para sacar sus gafas. Encontró una 

bolsa de pasteles en su mochila. 

Inmediatamente, se dio cuenta de que había 

metido la bolsita en su mochila. Eso en la silla no 

era suyo. Y la persona a la que consideraba un 

chico malo compartió el pan con él sin ninguna 

duda, simplemente por amabilidad. Estaba tan 

avergonzado y no tenía manera de corregir su 

error. 

De esto resulta una cosa: antes de juzgar a 

alguien por su apariencia, ¡trate de pensar! Tal 

vez sea usted el que está equivocado.

La ira fatal
Adam Pala

Hubo un emperador romano que no era un 

erudito, sino un soldado de corazón. Un día, 

estaba dando una audiencia a una tribu con la 

que había estado luchando. La tribu Quadi 

declaró que no obedecerá el tratado que ha 

firmado y que seguirá atacando las fortalezas 

romanas. Esto ha enfurecido tanto al 

emperador, que ha muerto de un ataque 

causado por la ira.

Texto: Adam Pala
Imagen: Internet

Texto: Samuel Krajčík
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Na mesiac študentkou 
Universitat de Valencia

───────────
Un mes en la Universitat de 

Valencia
Viktória Mária Balušíková

B
olo takmer tridsať stupňov, keď som už 

po druhýkrát odbočila zle v  spleti 

vysokých plotov kampusu Tarongers, 

s  telefónom a googlemaps v  ruke, 

vibramami na nohách a  zimnou bundou okolo 

pása vlečúc  obrovský kufor za sebou. V  týchto 

končinách, oproti na polytechnickej, som robila 

selectividad. Tie tri dni, po ktorých som sa, 

pravdepodobne, mentálne zrútila. Teraz som sa 

cítila podobne. Celú predošlú noc som prebdela 

na chodníku niekde v centre Mahónu na Menorke 

čakajúc na ranný let do Valencie. Bola som 

nešťastná, nerozlúčila som sa poriadne s rodičmi, 

s  ktorými som bola pohádaná, neistá v  tom, čo 

práve robím, a neskutočne vyčerpaná. 

Každému hovorím, že som bola na 

fyzioterapii vo Valencii mesiac. V podstate, prišla 

som šiesteho septembra a vyučovanie začínalo až 

dvanásteho. Piatky sme mali mávať dve 

prednášky, ale tie dva, čo som zažila, sme sa 

akosi spoločne dohodli, že si spravíme páteček už 

vo štvrtok. Vlastne, vo štvrtok tu zažijete väčšiu 

fiestu ako v  piatok, keď sa davy s  kuframi 

presúvajú do svojich dedín a ostávajú len domáci 

alebo tí zďaleka. S rozvrhom, aký som mala ja, by 

sa dalo na fiestu chodiť aj každý deň. Hovoria 

tomu „doobedňajší rozvrh“, ale neviem teda, 

začínala som o  jedenástej a  končila o  tretej. 

Spočiatku som tú univerzitu neznášala. Mala som 

odpor k celej Universidad de Valencia, ich stránke 

v  katalánčine, ich nulovému študijnému 

poradenstvu a  neschopnosti mi poskytnúť 

správne informácie, bola som nahnevaná, že po 

všetkom tom úsilí som sa nedostala na zubné 

lekárstvo. Pripravte sa na to, že keď ste zo 

zahraničia, budete musieť o  všetko bojovať 

dvakrát toľko a  vysvetľovať - veľa. Potvrdenie 

o  návšteve školy na vlaky, pre rodičov na 

prídavky, že potrebujete tento a nie ich formulár... 

Potom na Slovensku vidia zahraničnú školu 

a  povedia vám, že tak to aj tak nemôžete mať. 

Môžete, treba si len všetko dobre naštudovať 

a  hádať sa. Už po prvých dňoch v  škole som 

zistila, že vôbec nie je taká zlá. Ako študent som 

cez univerzitnú VPN mala prístup k  drahým 

anatomickým knihám, k  bezplatnému 

psychologickému poradenstvu (čo som hneď 

využila, len už som bola na Slovensku, keď mi dali 

termín), mohla som robiť takmer akýkoľvek šport 

zadarmo alebo za malý poplatok a nakoniec som 

našla aj to neexistujúce študijné oddelenie. 

Aj napriek tomu som celý september 

strávila rozmýšľaním, prečo som tu a  nie doma, 

na Slovensku, v  piatom ročníku. Alebo niekde 

úplne inde. Išla som na pohovor pre Ryanair 

a prijali ma – ďalšia dilema. Nepôjdem pracovať? 

Posledný rok s  rodinou. Mala by som sa vrátiť 

domov. No nechcela som ísť domov, bála som sa 

vrátiť do školy, v  ktorej som vlastne nebola od 

druhého ročníka. Zahadzujem životnú príležitosť? 

Celý mesiac som preplakala s  fotkami a starými 

listami...

Práve som lúštila narýchlo načarbané 

Slovenská verzia
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anatomické ilustrácie k  embryonálnemu vývinu, 

inak sa to ani nedalo, lebo Pepeho výklad bol 

strašne odveci. Bolo dvadsiateho štvrtého 

septembra. Dostala som od priateľa správu, takú 

kilometrovú, rozrevala som sa, zavolala mame – 

nie, ja toto nerobím, som predsa silné dievča – 

a rozhodla som sa, že okej, Slovensko volá.

Nepamätám si už presne, kedy to bolo, ale 

prišla som do Alboraye, lebo mi bolo smutno. 

Cítila som, že vlastne nechcem odísť. Vedela som, 

že mi bude chýbať– veď preto som sa sem, koniec 

koncov,  vrátila. Preklínala som ho, prečo mi vtedy 

napísal tú správu. Nad stanicou metra Palmaret 

som sa zložila na zem a  prepadla som takému 

záchvatu plaču, aký som ešte nezažila a už vôbec 

nie on. Musel si myslieť, že dostanem infarkt, 

pretože sa opustil aj on. Tak ako sa len dá, keď sa 

od plaču neviete ani nadýchnuť a  myslíte si, že 

svet sa končí práve v tej chvíli, som sa mu snažila 

povedať, prečo je, dokelu, stále ticho. Že by bolo 

fajn počuť od neho nejaké povzbudivé slová. Nič. 

Zrušiť všetko, čo ste si dohodli, kúpili, 

doniesli z jedného domu do druhého a požičali, dá 

zabrať onoho viac ako to vybaviť. Konečne som si 

kúpila ekologický gél na riad, s ktorým som čakala 

doteraz (keby náhodou), vybalila si kufor (čakal 

nevybalený, keby náhodou), doniesla ďalšie dva 

aj s korčuľami z môjho predošlého bytu (našťastie, 

tiež som nevybalila), zaplatila som stodesať eur 

za jazykovú školu na celý rok a ďalších tridsať za 

zdieľané mestské bicykle, takisto na celý rok. Ešte 

som očakávala balíček od mamy so 

zdravotníckym oblečením na prax a  sandálmi, 

ktoré som zabudla doma. Hlavne, že som mala so 

sebou vibramy. S Rebekou sme sa smiali, že som 

nemožná. Stále som chodila na fakultu, na 

študijné a  do jazykovej školy, aby som mohla 

odísť, odstúpiť od všetkých štipendií a  aby mi 

vrátili peniaze aspoň za niečo. Starostlivo som si 

udržiavala limit piatich eur na španielskom účte, 

aby mi náhodou nestrhli poplatok za zápis na 

univerzite. Najlepšie je, že teraz sa naň nemôžem 

ani pozrieť, lebo moje španielske číslo nefunguje 

a bez verifikácie ma aplikácia ďalej nepustí. Nájsť 

letenky, ktoré by nestáli tristo eur bol zázrak. Aj 

s  tými tromi kuframi som nakoniec prestupovala 

na Mallorke, kde som sa nevedela dostať von 

z výťahu a potom som v Bratislave na letisku celú 

večnosť hľadala aspoň jeden funkčný vozík, až 

policajti zložili moje kufre z  pásu a  išli ich 

odovzdať na Lost baggage.

Bude to tým septembrovým emočným 

vypätím, že som teraz taká prázdna a zatrpknutá, 

že sa musím učiť prekliatu syntax. Alebo som len 

tvrdohlavá ako vždy a potrebujem, aby ma niekto 

poriadne postrčil. Posledné dni v Španielsku som 

čakala na neželaný balík od mamy, míňala zásoby 

jedla, nechala sa vyvážať na pláž na bicykli 

a  začala písať tento príbeh, čo bol dobrý nápad, 

lebo teraz som už všetko vytesnila a  je ťažké sa 

rozpamätať. Nechcela som ísť domov. S Rebekou, 

au-pair, ktorá prišla po mne k Číňancom som sa 

rozlúčila v  sobotu na poslednej bachate v parku, 

na ktorú sme sa pokaždé votreli a predstierali, že 

sme práve išli okolo. V  utorok štvrtého októbra 

sme sa vyteperili so všetkými tromi kuframi na 

letisko. Samozrejme, na check-ine som musela 

vybrať päť kilogramov svojho života, ktorý som 

viezla v  tých kufroch, gél na pranie, med, 

medovníky z balíka od mamy, fazuľa a tuniak išli 

priateľovi, tenisky a  sandále som napchala do 

rukávov bundy. Takto sa lieta nízkonákladovkami. 

Teda, musím si zaklopať. Objali sme sa a  vydala 

som sa na cestu domov. Rok v  Španielsku 

2021/22 pre mňa končil až tým štvrtým októbrom 

2022, keď som pochopila, že som musela prísť, 

aby som zistila, že musím odísť. 
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Versión en español

C
uando por fin os llega el paquete y 

tenéis aún más cosas que meter en la 

maldita maleta que ya os queda 

pequeña.

Eran casi treinta grados cuando, ya por 

segunda vez, giré mal en el laberinto de muros 

del campus Tarongers, con el teléfono en la mano, 

botas turísticas y chaqueta de invierno puestas 

mientras tiraba una maleta gigante detrás. Por 

esa zona, allí enfrente en la politécnica, hice la 

selectividad. Esos tres días después de los que 

me hundí. En ese momento me sentí más 

o  menos igual. Toda la noche anterior había 

estado semi-despierta en una acera por el centro 

de Mahón en Menorca esperando a  mi vuelo de 

mañana a  Valencia. Estaba triste, no me había 

despedido bien de mis padres porque habíamos 

discutido, insegura de lo que estaba haciendo y 

extremadamente cansada. 

Les digo a  todos que estuve un mes en la 

Fisioterapia en Valencia. En realidad, llegué el seis 

de septiembre y las clases empezaban el día 

doce. Todos los viernes, íbamos a tener dos clases 

pero los dos que viví nos pusimos de acuerdo con 

el profesor que haríamos viernes el jueves. 

Sinceramente, allí se vive de fiesta más los jueves 

que los viernes cuando todo el mundo se va a sus 

pueblos y solo se quedan los de allí o los que son 

muy de lejos. Con el horario que tenía yo, uno 

podría salir de fiesta cada día. Lo llaman „horario 

de mañana“, pero no sé, la verdad, empezaba 

a  las once y terminaba a  las tres. Al principio, 

odiaba la Universidad de Valencia entera, su 

página web en valenciano, su servicio de 

alumnado nulo y su incapacidad de pasarme la 

información correcta. Estaba enfadada que 

a  pesar de tanto esfuerzo no había entrado en 

Odontología. Que sepáis que si sois de fuera vais 

a tener que luchar por todo mucho más y explicar 

– mucho. Confirmación de matrícula en la 

universidad para el transporte gratuito, para 

subsidios de hijos, convencerles de que necesitáis 

este y no otro formulario... Luego, en Eslovaquia 

ven a un nombre raro de la universidad y os dicen 

que así no os lo aceptarán. Que sí, que sí, solo 

hay que mirarlo muy bien y discutir con ellos. Ya 

después de los primeros días de clase me di 

cuenta de que no estaba nada mal la universidad. 

Como estudiante podía acceder a  los libros de 

anatomía de mucho valor, asistencia psicológica 

gratuita (lo que aproveché enseguida aunque no 

pude acudir a  la cita porque era para cuando ya 

estaba en Eslovaquia), podía hacer casi cualquier 

deporte y, al final, encontré también el Servicio 

de Alumnado inexistente.

A  pesar de esto, me pasé el septiembre 

pensando por qué estoy aquí y no en mi casa en 

Eslovaquia, en el quinto curso. O en cualquier otro 

sitio, había hecho una entrevista de trabajo de 

auxiliar de cabina para Ryanair y me cogieron – 

otro dilema. No voy a trabajar? El último año con 

mi familia. Debería volver a casa. Pero yo no 

quería estar en casa, tenía miedo de volver a  la 

clase con la que no había estado prácticamente 

desde el segundo. ¿Estoy desperdiciando la 

oportunidad de mi vida? Si es que me dan beca 

para todo. Todo el mes estuve llorando con las 

fotos y cartas antiguas...

Estaba descifrando mis dibujos de anatomía 

del desarrollo embrionario, es que las 

explicaciones de Pepe eran tan incoherentes que 

había que mirarlo todo varias veces. Era el 

veinticuatro de septiembre y me llegó un mensaje 

de mi novio, uno larguísimo, rompí a llorar, llamé 

a mi madre – no, yo no hago estas cosas, soy una 

chica fuerte – y decidí que, vale, Eslovaquia me 

llama. 

No me acuerdo muy bien cuándo fue pero 

vine a Alboraya porque estaba triste. Sentía que 

no me quería ir. Sabía que le iba a  echar de 

menos – al fin y al cabo, por él había vuelto. Le 

estaba maldiciendo que por qué me había 

mandado aquel mensaje. Encima de la estación 

de metro de Palmaret me tiré al suelo y tuve un 

arrebato que no me había pasado nunca y que él 

seguramente tampoco hubiese visto. Se creería 

que me iba a  dar un infarto porque también 

rompió a llorar. Como uno puede cuando casi se 

ahoga por el llanto y se cree que el mundo se 
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acaba en este instante, intenté  decirle por qué 

cojones se quedaba callado. Que estaría bien si 

me animara un poco. Nada.

Deshacer todo lo que habéis prometido, 

comprado, traído de una casa a  otra o  habéis 

pedido prestado cuesta mucho más que hacerlo. 

Por fin me compré el gel lavaplatos ecológico, con 

lo  que había estado esperando hasta entonces 

(por si acaso), deshice la maleta (estaba 

esperando sin sacar las cosas fuera, por si acaso), 

traje dos más junto con los patines de mi piso 

anterior (menos mal que esas no las deshice), 

pagué cientodiez euros por la EOI y otros treinta 

por bicicletas compartidas para todo el curso. Aún 

estaba esperando el paquete de mi madre con la 

ropa médica para las prácticas y sandalias que se 

ma habían olvidado en casa. Lo que sí que llevaba 

eran las botas de senderismo. A  Rebeka y a  mí 

nos dio mucha gracia lo inepta que era. Venía a la 

facultad, al Servicio de Alumnado y a la EOI para 

que pudiera marcharme, denunciar a  las becas y 

para que me devolvieran al menos algo de dinero. 

Mantenía con cuidado el límite de cinco euros en 

mi cuenta española para que no me cobraran por 

la matrícula en la universidad. Lo mejor es que 

ahora ni siquiera puedo verla porque la aplicación 

no me deja entrar sin una verificación por mi 

número de teléfono que ahora, estando en 

Eslovaquia, no me va. Encontrar billetes que no 

me costaran trescientos euros era un milagro. Al 

final, con las tres maletas iba a  hacer trasbordo 

en Mallorca donde no cabía en el ascensor y luego 

en Bratislava por una eternidad estaba buscando 

al menos un carro que no estuviera roto hasta 

que los policías bajaron mis maletas y las iban 

a entregar en Lost baggage.

Será porque me gasté todo el abanico de 

emociones en ese mes de septiembre que ahora 

estoy tan vacía y amargada que me tengo que 

estudiar la maldita sintaxis. O  solamente soy 

terca como siempre y necesito que alguien me de 

un empujón. Estaba esperando al paquete de mi 

madre, gastando la última comida, me dejaba 

llevar a  la playa en bici y empecé a escribir esta 

historia que ahora veo como muy buena idea 

porque me he ido olvidando de muchas cosas y 

es difícil hacer memoria. No quería volver a casa. 

De Rebeka, la au-pair que había venido 

a  sustituirme con los chinos, me despedí el 

sábado en la última bachata en el parque donde 

siempre nos colábamos y pretendíamos que 

solamente pasábamos por allí. Un martes, el 

cuatro de octubre llegamos al aeropuerto con las 

tres maletas. Claro que en la facturación tuve que 

sacar cinco kilógramos de mi vida que llevaba en 

esas maletas, gel de lavar la ropa, miel, galletas 

de mi madre, judías y atún se lo dejé todo a mi 

novio, zapatillas y sandalias las metí en las 

mangas de la chaqueta. Así se vuela con 

compañías de bajo coste. Bueno, a ver, tengo que 

tocar la madera. Nos abrazamos y emprendí el 

viaje a casa. El aňo 2021/22 que pasé en Espaňa, 

para mí, terminó ese día cuatro de octubre de 

2022 cuando entendí que tenía que volver para 

saber que tenía que irme. 

Text/Texto:
Viktória Balušíková

Fotografie/Fotografías:
archív Viktórie Balušíkovej

archivo de Viktória Balušíková
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Lyžiarsky výcvik
Karolína Kondllová

V
 dňoch 15. - 19. januára 2023 sa žiaci 

1. a 2. ročníka zúčastnili lyžiarskeho 

výcviku v stredisku Brezovica. Kurz 

viedli Mgr. Malek, Mgr. Majerníková a 

Mgr. Kováčová a s praktickou časťou im pomáhali 

dvaja inštruktori.

Hneď po príchode sme sa rozdelili do 

štyroch skupín podľa našich schopností a začali 

sme lyžovať. Počasie nám veľmi prialo, mrzlo a 

dokonca aj nasnežilo.

Každý deň sme po raňajkách a rozcvičke 

smerovali na svah. Darilo sa nám všetkým, 

dokonca aj úplným začiatočníkom, ktorí sa už na 

tretí deň lyžovali na veľkom svahu.

Hotel sa nachádzal rovno pod svahom, čo 

bola veľká výhoda najmä pri stravovaní a 

prestávkach. Vždy po lyžovaní sme sa išli 

zregenerovať na skvelú diskotéku, ktorú nám 

každý večer spravili inštruktori. Oddýchnuť sme si 

mohli aj v bazéne s vírivkou a ak sme si priplatili, 

mohli sme ísť aj do sáun kde nám ponúkli ovocie 

a limonádu na osvieženie.

Týždeň ubehol veľmi rýchlo a zhodli sme sa 

na tom, že tento výcvik bol jeden z najlepších 

výletov aké sme kedy zažili. Všetci sme sa 

zdokonalili v lyžovaní, ako kolektív sme sa veľmi 

zblížili a odniesli sme si nezabudnuteľné zážitky.

Text: Karolína Kondllová
Fotografie: Archív
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Duševné zdravie
Karin Hlbočanová

Klára Hudečková

Čo je duševné zdravie? 

Vo všeobecnosti je to stav, kedy sa 

nachádzame v  dobrom psychickom rozpoložení, 

dokážeme primerane a  pohotovo reagovať na 

vonkajšie podnety a celkovo cítime pokoj a radosť 

zo života. Na naše duševné zdravie bezprostredne 

vplýva okolie. Ľudia, s  ktorými trávime najviac 

času, prostredie, v  ktorom žijeme, zamestnanie 

a celkovo náš životný štýl. Je rovnako dôležité ako 

fyzické zdravie človeka. 

Ako si ho udržať? Nie je to také jednoduché 

v dnešnej urýchlenej dobe. Každého robí šťastným 

niečo iné. Našťastie žijeme v  dvadsiatom prvom 

storočí a existuje mnoho spôsobov a štúdií, ako si 

duševné zdravie udržať. S  pojmom duševné 

zdravie úzko súvisí duševná hygiena. Je to 

v  podstate prevencia proti vzniku problémov 

a  porúch. Je rovnako dôležitá v  mladosti, 

produktívnom i  pokročilom veku. Ukazuje 

základné  návody, ktorých cieľom je duševne 

i  telesne zdravý človek. Povedzme si na rovinu. 

Kto by nechcel dlhý, zdravý a  kvalitný život? 

Jeden z  najdôležitejších vplyvov na psychiku má 

prostredie, v  ktorom žijeme. Naši najbližší, naša 

rodina, priatelia, kolegovia či spolužiaci. Pre 

duševné zdravie má význam to, koho máme okolo 

seba, či nás dokážu naši najbližší podporiť 

a  podržať v  období, keď ich potrebujeme. 

Obklopujte sa preto ľuďmi, ktorí vás podporia, 

naučte sa hovoriť nie a  hľadajte v  živote 

každodenné maličkosti, ktoré vás urobia 

šťastnými. Svoj voľný čas využite aktívne. Trávte 

čas v  prírode, čítajte knihy a  robte, čo vás baví. 

Nezabúdajte na oddych, ktorý často 

podceňujeme. Neuprednostňujte povinnosti na 

úkor zdravia. Nájdite si čas na pozastavenie sa a 

doprajte si dostatočne veľa spánku. 

Čo môže krátkodobo alebo dlhodobo narušiť 

dušené zdravie? Neustály stres, zlé prostredie, v 

ktorom žijeme, negatívni ľudia a  toxické vzťahy, 

konflikty v rodine či medzi priateľmi, ťažké osudy 

ľudí, straty blízkych a  mnoho iných problémov 

môžu narušiť duševné zdravie a viesť 

k psychickým ochoreniam.  To všetko predstavuje 

obrovskú emocionálnu záťaž. Psychika priamo 

ovplyvňuje zdravie človeka. A čo viac, moderná 

medicína dokázala, že duševné faktory vplývajú 

na vznik mnohých telesných ochorení. Vzniknuté 

ochorenia nazývame psychosomatické. Narušená 

duševná rovnováha, psychický problém je 

ochorenie ako každé iné. Lieči ho psychológ, 

prípadne psychiater. Aj napriek tomu, že stúpa 

počet ľudí, ktorí pravidelne navštevujú 

psychológa alebo sa rozhodnú navštíviť 

psychiatrickú ambulanciu, slová psychológ 

a psychiater sa považujú za tabu. Avšak vyhľadať 

odbornú pomoc neznamená nezvládať situáciu, 

znamená to osobný vzostup a  pracovanie na 

sebarozvoji. Na Slovensku postupne vznikajú 

mnohé organizácie, ktoré sa zaoberajú touto 

témou. Bezplatné stránky, online psychológovia či 

bezplatné telefonické linky, ktoré sú určené pre 

deti i dospelých. 

U nás na škole boli už druhý školský rok pani 

psychologičky z  Centra pedagogicko-

psychologického poradenstva a  prevencie v 

Novom Meste nad Váhom. Túto jeseň mali  žiaci 

prvého ročníka  tri skupinové sedenia zamerané 

práve na tému duševného zdravia. 

Pohľad Karin z 1.A na sedenie
„Pojem duševné zdravie a témy ohľadom 

neho sme si objasnili rôznymi aktivitami a hrami. 

No neboli to len suché informácie a trpké 

rozhovory, na ktoré by sa ľahko zabudlo, práve 

naopak. Pani psychologičky sa nesnažili nás 

zavaliť zbytočnými informáciami, no snažili sa, 

aby sme pochopili tému duševného zdravia, aby 

sme sa otvorili možnostiam a aby sme sa o nej 

nebáli prehovoriť nahlas.

Musím povedať, že sa im to podarilo. Počas 

sedení som cítila len príjemnú atmosféru, priam 

kamarátsku, počas ktorej sme diskutovali a 

rozprávali sa. Niektorí sme sa aj podeli s našimi 
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skúsenosťami, čo len upevnilo a zjednotilo náš 

kolektív. Bola to príjemná, no aj poučná 

skúsenosť, ktorú by som si určite v budúcnosti 

zopakovala.“

Interview s  pani 
psychologičkou Mgr. Janou 
Lesajovou
1. Ako vnímate duševné zdravie v tejto 

urýchlenej dobre?

Každá doba má svoje problémy 

a  svoje výzvy. Naším nepriateľom už nie sú 

nástrahy prírodných živlov alebo 

nebezpečné zvieratá, stres si vytvárame 

hlavne my sami. Rýchle tempo, málo času 

a  priveľa stresu prinášajú veľa nepohody. 

Spomaliť je ťažké, no dôležité.

Nielen ťažkosti psychické, ale aj 

fyzické problémy a  ochorenia súvisia s  tým 

ako žijeme. Treba si dopriať čas na seba, 

dôležité blízke vzťahy, spánok, pohyb 

a  fyzickú aktivitu, jedlo. My dospelí nie sme 

pre vás v  tomto najlepším príkladom. 

Nemáme čas starať sa o  seba, ale telo sa 

nám pripomenie a spomalí nás.

2.  Koľko rokov pracuje v tomto obore? 

A prečo ste si ho vybrali?

Tento rok som oslávila výročie. Je to 

presne 20 rokov odkedy som začala 

pracovať v  Centre pedagogicko-

psychologického poradenstva a  prevencie 

v Novom Meste na Váhom.

Vždy som rada čítala, zaujímali ma 

príbehy ľudí, premýšľala som, zároveň som 

mala túžbu pomáhať druhým. Hovorí sa tiež, 

že ľudia, ktorí idú študovať psychológiu, to 

robia aj kvôli sebe. Niečo na tom bude. Je to 

jedna z ciest, ako sa lepšie spoznať.

3.  Aká je najčastejšia príčina psychických 

problémov u detí? A aká u dospelých?

Príčina nikdy nie je iba jedna, väčšinou 

to býva súhra viacerých faktorov – 

genetických a vrodených dispozícií a rôznych 

vonkajších okolností. Rodíme sa s istým 

typom temperamentu, genetickou, dedičnou 

výbavou, svoju úlohu môže zohrať už to, ako 

sme sa mali v  brušku mamy, aký bol náš 

príchod na svet, čo bolo potom, aké boli 

naše prvé roky života. Nemusí byť všetko 

ideálne a dokonalé, ale problém môže nastať 

vtedy, ak zlé veci prídu do nášho života príliš 

skoro, keď ešte nemáme kapacitu zvládnuť 

ich, ak ich je veľa alebo ak trvajú dlhšiu 

dobu. Viac nepriaznivých skúseností 

v  detstve môže mať za následok nielen 

problémy detí, ale spôsobuje aj psychické 

a zdravotné ťažkosti dospelých. Pre náš život 

je významné, či sme v  prvých rokoch mali 

vedľa seba človeka, ktorý nás mal 

bezpodmienečne rád a  staral sa o nás. Bez 

blízkej vzťahovej osoby v  ranom detstve sa 

ťažko  budeme cítiť vo svete bezpečne, veriť 

ľuďom i sebe. Potreba bezpečia a  istoty je 

primárna. Potrebujeme aj isté hranice 

a  pravidlá a  z  času na čas aj nejaké 

prekážky.

4. Ako by sa to dalo riešiť?

Rodíme sa s výbavou na prežitie a so 

schopnosťou riešiť problémy a  zvládať istú 

mieru záťaže. Máme vrodenú kapacitu žiť 

v  nedokonalom svete. Rozvinúť ju však 

môžeme len vo vzťahu –bezpečnom 

a  blízkom. Rodičia by deťom nemali všetko 

dovoliť, odstrániť dieťaťu z  cesty všetky 

prekážky, dôležité je však veriť mu a byť mu 

podporou pri ich zdolávaní. V  ranom veku 

mu pomôcť so zvládaním náročných emócií, 

s upokojením, aby to dieťa neskôr dokázalo 

aj samo. Deti sa musia od nás dospelých a  

blízkych ľudí naučiť rozpoznávať ako sa cítia, 

čo sa s  nimi deje, vnímať svoje vnútorné 

signály, počúvať telo, aby postupne dokázali 

napĺňať svoje potreby a  regulovať svoje 

emócie primeraným spôsobom, ktorým 

neublížia sebe, ani iným. Za naším 

správaním sú naše emócie a  naše potreby. 

Je potrebné hovoriť o  nich. A  pri tom 

rešpektovať seba, ale aj druhých. Pri mojej 

práci je dôležité napojenie na klienta. Vzťah. 

Zároveň je potrebné vnímať, čo sa deje so 

mnou. Nemôžem byť zahltená vlastnými 

emóciami, inak by som nemohla pomôcť.  Ak 

som na niektoré témy citlivejšia, zaujímam 

sa, prečo sa mi to deje. Práca s  ľuďmi je 

únavná. Je dôležité poznať svoje limity, aj 

svoje zdroje.

5.  Ako si všimneme, že niekto trpí 

psychickými problémami? Ako by sme mohli 

pomôcť?
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Niektoré problémy sú zjavné viac, iné 

môžu byť skryté. To ,ako sa cítime, sa môže 

prejaviť v  správaní, aktivite, nálade, 

komunikácii, vzťahoch, ale aj na výzore 

alebo postoji tela.  Psychická nepohoda 

ovplyvňuje naše zdravie, spánok, chuť do 

jedla, pozornosť. Problémy sa môžu prejaviť 

v  hociktorej oblasti, niektorí ľudia ich však 

maskujú. Vždy je dôležitá komunikácia 

a  vzťah. Človeka, ktorý má problémy, je 

potrebné vypočuť, snažiť sa mu porozumieť, 

neodsudzovať ho, nezľahčovať problémy, 

skôr ho podporiť, aby vyhľadal odbornú 

pomoc. To, že možno nevidí riešenie svojich 

problémov, neznamená, že riešenie 

neexistuje.

6. Ako sa vám pracovalo minulý rok 

s triedami na našej škole? A ako sa vám 

pracovalo tento rok s našou triedou?

Minulý rok sme program Duševné 

zdravie na školách realizovali vo všetkých 

ročníkoch vašej školy. Bola to veľmi dobrá a 

obohacujúca skúsenosť. Aj preto sme ani na 

sekundu nezaváhali, keď nás pani riaditeľka 

oslovila tento rok, radi sme prišli opäť. Aj vo 

vašej triede sa nám pracovalo veľmi dobre, 

zapájali ste sa, diskutovali, veríme, že to 

malo zmysel.

Text: Karin Hlbočanová a Klára Hudečková
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El árbol de los deseos
Veronika Sobková

En medio de un pequeño pueblo, había un 

gran árbol que era famoso por sus mágicas flores 

blancas que crecían solo una vez cada diez años. 

Cuenta la leyenda que quien recogía la flor y 

pedía un deseo, se hacía realidad al cabo de un 

año. Pero había una condición. El deseo debía ser 

formulado por una persona con intenciones puras, 

porque, de lo contrario, la persona fallecía al cabo 

de un año.

Texto: Veronika Sobková
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Navždy sa zachová
Laura Majerníková

4.11.2022 zostane navždy ako pamätný 

dátum pre nás všetkých. Pre niekoho možno 

obyčajný deň, na ktorý si už ani nepamätá, no pre 

nás, študentov 5.ročníka, tento dátum symbolizuje 

vrchol našej kreativity, vytrvalosti a učenia sa 

pracovať spolu ako kolektív. Našu stužkovú sme 

intenzívne pripravovali od septembra, ale nikto z 

nás si nedokázal predstaviť, že to, čomu každú 

jednu hodinu telesnej výchovy venujeme toľko 

času, raz príde ku koncu a my to predvedieme 

poslednýkrát práve na našej stužkovej. Nie vždy 

sme sa na všetkom zhodli. Boli dni, kedy sme už 

chceli všetko nechať tak. Napríklad vtedy, keď deň 

pred stužkovou niektorí ani nevedeli kedy a kam 

majú ísť alebo keď slová piesní, ktoré sme mali o 

deň zaspievať, videli poniektorí prvýkrát, mysleli 

sme si, že s našou stužkovou je koniec. Napriek 
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všetkým nepríjemnostiam sme ale všetci v kútiku 

duše verili, že by sa nám to mohlo podariť. S 

odstupom času musím povedať, že sa nám to aj 

podarilo. Podarilo sa nám to najviac ako bolo 

možné, každý zanechal na stužkovej kúsok zo 

svojho srdca a v konečnom dôsledku toho boli 

všetci prítomní svedkami. Energia, ktorá z nás išla 

bola niečo, v čo som možno ani nedúfala, že sa 

stane. Na koniec by som chcela naozaj úprimne 

poďakovať všetkým mojim spolužiakom, z ktorých 

sa počas týchto príprav stali moji kamaráti. Aj keď 

si to možno neuvedomujete, každý jeden z vás 

zohrával veľmi dôležitú úlohu a bez kohokoľvek z 

vás by naša stužková nevyzerala tak ako nakoniec 

vyzerala. Ďakujem.

Text: Laura Majerníková
Fotografie: Archív
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Rozhovor s Aďou Mišíkovou
Laura Majerníková

Adriana Mišíková, žiačka 5. ročníka, ktorá sa 

venuje herectvu, odohrala dňa 19.11.2022 svoju 

premiéru v Bielom divadle v Bratislave. Práve jej 

hereckú cestu od úplných začiatkov až po 

samotné státie na obrovskom pódiu pred 

publikom, sme sa rozhodli priniesť vám 

v nasledujúcom rozhovore.

Adi, mohli sme ťa vidieť už ako herečku v 

divadelnom predstavení „Posledný hlas“ 

určenom pre verejnosť.  Určite nebolo ľahké 

sa sem dostať. Ako vyzerali  začiatky tvojej 

hereckej kariéry? 

Na začiatok by som rada povedala, že 

samú seba nepovažujem za herečku, na tom 

budem musieť ešte dlho pracovať,  avšak 

herectvo je niečo, čo ma napĺňa a  čomu sa 

chcem venovať, tak dúfam, že raz sa takto 

budem môcť i nazvať.

V  mojich úplných začiatkoch,  asi keď 

som mala 10  rokov, som  navštevovala 

literárno-dramatický odbor (LDO) na  ZUŠ, 

kde mi raz pani učiteľka, ktorá viedla naše 

hodiny, povedala, že vyberá pár detí, ktoré 

budú hrať na predstavení pre herca Mila 

Kráľa, ktorý v tom čase účinkoval v známom 

seriáli    Búrlivé  víno, z  čoho som sa veľmi 

tešila. Na predstavení som hrala prasiatko, 

čo bola jedna z  mojich prvých hereckých 

rolí. 

Neskôr som mala pauzu a  k  divadlu 

som si opäť našla cestu, keď som nastúpila 

na našu školu. V  prvom ročníku som sa 

zapísala na divadelný krúžok   v španielčine. 

V  tom čase som    znova začala chodiť i na 

LDO, kde sme nacvičovali hru 

Kým  kohút  nezaspieva, ktorú sme pripravili  

pre vtedajšie maturitné ročníky.  Na LDO 

som  chodila približne 6 rokov, ale 

s prestávkami. 

Krátko po premiére tejto hry v MsKS v 

Novom Meste nad Váhom 

nastal  lockdown,  čo znamenalo, že  som sa 

hraniu nemohla venovať,  vtedy som  si 

uvedomila,  že nechcem hrávať  len tak pre 

zábavu,  ale  že je to niečo, čomu 

sa chcem bližšie venovať. 

Na internete som našla kontakt na 

jednu pani, ktorá má štúdio v  Bratislave, ale 

ponúka aj on-line hodiny  herectva. Začala 

som s  pravidelnými hodinami,  kde som sa 

oboznámila s  faktmi z histórie herectva a  s 

hereckými technikami, čo bolo pre mňa 

vtedy úplne nové.  Spomínané hodiny som 

navštevovala približne rok. Následne som 

začala chodiť do Bratislavy na prezenčné 

hodiny  a  absolvovala som i letné kurzy. 

Pol roka si žila v Kanade. Venovala si sa 

herectvu aj tam?

Áno, aj počas svojho pobytu 

v  Kanade  som sa cez víkendy venovala 

herectvu. Ešte pred odchodom som sa tam 

prihlásila na trojmesačný víkendový kurz. 

V  škole som sa zoznámila s  jednou 

Slovenkou, ktorá má zhodou náhod rovnaké 

záujmy ako ja. Poradila mi jedno štúdio, kde 

som sa hneď prihlásila a  takto som si 

vypĺňala svoje soboty a nedele.

Študovali na tejto hereckej škole aj dnes už 

známi herci?

Áno, v  rovnakom  štúdiu v  Toronte 

„trénovala“ kedysi   aj jedna z  mojich 

obľúbených herečiek Nina Dobrev, pre našu 

generáciu známa ako Elena a  Katherine  zo 

seriálu Upírské denníky. 

Ako to vyzeralo po návrate na Slovensko? 

Pokračovala si s hereckými hodinami 

v Bratislave?
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Po návrate na Slovensko  som  mala 

opäť krátku pauzu,  až do júna, vtedy som sa 

prihlásila na online herecké hodiny v  Los 

Angeles, čo teraz znie úžasne, ale  keď sa na 

to spätne pozerám, tak to vnímam ako 

vyhodené peniaze, pretože som sa v  tom 

období pripravovala na maturitu (áno, 

všetko na poslednú chvíľu) a  nemala som 

čas sa tomu naplno venovať. 

Nasledujúce leto som trávila 

v Barcelone, kde som sa taktiež snažila nájsť 

nejaké kurzy, avšak najbližšie,  ktoré  som 

našla, začínali až po mojom odchode naspäť 

na Slovensko.   Rozhodla som sa, že sa tam 

vrátim, nakoľko  kurz hereckej techniky ma 

veľmi zaujal. Workshop mal trvať 4 dni. 

Po mojom príchode do Barcelony som 

volala do štúdia, kde mi jeden pán oznámil, 

že dátum workshopu bol presunutý a zjavne 

môj e-mail vypadol zo systému, takže som 

o tom nebola informovaná. Bola som pár dní 

sama v Barcelone, v podstate som tam išla 

zbytočne, lebo dôvod môjho „výletu“ sa 

zrušil a nikoho som tam nepoznala. Po dlhej 

prechádzke a  rozmýšľaní som si našla 

náhradný program, ktorý som si veľmi užila 

a našla som si nových kamarátov, ktorí boli 

speváci a  účastníci súťaže La Voz  España. 

Táto príhoda síce nemá veľa 

spoločného  s  herectvom, ale prišlo mi 

zaujímavé ju spomenúť vzhľadom na to, že 

sme sa raz na hodine španielčiny rozprávali 

na tému 

„las cosas no son siempre lo que parecen“ (n

ie všetko je také, ako sa na prvý pohľad 

zdá)  a  táto situácia mi to veľmi 

pripomenula. 

Vráťme sa k trojmu predstaveniu, prosím. 

Bolo náročné dostať sa do Bieleho divadla? 

Ako prebiehal tvoj kasting?

Ako som už spomenula, od môjho 

príchodu z Kanady som nemala žiadne stále 

hodiny, čo som chcela zmeniť, preto som 

sa  prihlásila do tohto divadla 

v  Bratislave.  Na  kasting  som si mala 

pripraviť monológ  podľa vlastného 

výberu  na 2-3 minúty. Ja som sa rozhodla 

pre  Hamletovo „Byť či nebyť“ od 

Shakespeara.  Nakoniec som   pripravený 

text  prednášala len chvíľku, potom mi 

k tomu zmenili podtext, čo znamená že text 

mi zostal, ale zmenili mi situáciu,  napríklad 

som mala hrať, že  s  týmto scenárom sa 

s  niekým rozchádzam alebo prednášam 

počasie. O  pár dní mi prišiel e-mail 

s oznámením, že som prijatá. 

Vieš nám priblížiť vašu hru?

Divadelnú hru, v  ktorej som 

účinkovala, napísala naša režisérka 

a  zároveň učiteľka s  jej asistentkou. Ide 

o  príbeh 5-tich žien, ktoré sa stretnú 

u  gynekológa a  následne sa retrospektívne 

odohrávajú jednotlivé príbehy každej z nich. 

Hlavná myšlienka hry je kontroverzná téma 

zákazu interrupcií na Slovensku. Postava, 

ktorú som hrala, je bohatá žena, ktorá 

nemôže otehotnieť,  a  tak súdi iné ženy, 

ktoré si dieťa nechať nechcú alebo nemôžu. 

Na javisku som si od mojej hereckej 

partnerky zaslúžila poriadnu facku, ktorá 

nebola plánovaná,   ale aspoň moja reakcia 

na to vyzerala skutočne, pretože aj skutočná 

bola.

V čom sú slovenské a americké herectvo 

odlišné?

Nie som žiadny odborník, ani nemám 

toľko skúseností v tejto oblasti , ale z môjho 

pohľadu je rozdiel medzi herectvom na 

Slovensku a  v  Amerike  ten, že u  nás sa 

nedelí filmové a  divadelné herectvo, zatiaľ 

čo v  zahraničí áno.  Na Slovensku som sa 

viac sústredila na herecké techniky, pohyb 

a hlas  na javisku. V Kanade boli hodiny viac 

sústredené na to „herectvo pre kameru“  a 

prácu s  textom. Tam to bolo pre mňa 

aj  o  niečo náročnejšie, keďže som hrala 

v  cudzom jazyku. Často sme tam aj 

robievali  tzv. „cold  read“, pri ktorom 

dostanete scenár až keď ste na kamere a 

čítajúc ho po prvýkrát musíte rovno hrať. 

Ďakujem za rozhovor, nech sa ti darí!

  S  radosťou, aj ja veľmi pekne 

ďakujem.

Text: Laura Majerníková
Fotografie: Archív
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Imatrikulácie prvákov očami 
prváčky
Nelly Masaryková

A
  je tu ďalší školský rok – rok 2022/23. 

18. november, deň určený na 

imatrikulácie, teda privítanie nás 

prvákov v  školskom kolektíve 

španielskeho bilingválneho gymnázia. 

Celé imatrikulácie sa niesli v  zábavnom a 

akčnom duchu. Všetkých si nás takzvaní agenti 

(tretiaci) previedli do miestnosti, kde sa konali 

imatrikulácie, ale pozor, všetci sme museli mať 

respirátory, ale nie na ústach, ale na očiach,  aby 

sme nevideli, čo nás čaká. 

Celý imatrikulačný ceremoniál sa začal 

takzvaným uvítacím drinkom, ktorý sme museli 

povinne všetci vypiť. A povedzme si pravdu, vypiť 

tento drink bol hrdinský čin, pretože niektorým 

z nás sa z neho prevrátil žalúdok a niektorým sa 

zatočila hlava. Ale všetci sme to úspešne zvládli.

Po dobrom drinku nasledovala zábava. Aby 

sme sa dobre zahriali, zabehali sme si okolo 

stoličiek. Za normálnych okolností by to bola 

klasická hra, avšak v  tomto prípade každý, kto 

vypadol z  kola von, skončil s  tvárou namočenou 

v múke.

 Po múkovom mejkape pokračovali 

imatrikulácie individuálnym uvítacími úlohami vo 

forme drinkov a depilácie nôh. Zopár jednotlivcov 

spomedzi nás absolvovalo aj horčicovo-kečupový 

kvíz, kde si preverili svoje vedomosti o  svojich 

profesoroch. 

Po kvíze nasledovalo trocha kultúry vo 

forme karaoke nahlucho, kde zas niektorí z  nás 

predviedli svoj spevácky talent. A musím povedať, 

že táto aktivita mala obrovský úspech. Následne 

sme ako dar dostali kúsok masla, nie však do 

brucha, ale do ponožky. To asi preto, aby sa nám 

po takomto náročnom dni v škole kráčalo ľahšie 

domov. 

Záver celých imatrikulácií sa niesol v duchu 

tanca, kde sme všetci predviedli svoj tanečný 

talent a zatancovali sme si aj s niektorými našimi 

profesormi.

Text: Nelly Masaryková
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Imatrikulácie prvákov očami 
druháčky

Lenka Kyšková

N
a tento deň sme sa pripravovali 

presne jeden týždeň- od pozvania na 

imatrikulácie. Naše dobrodružstvo 

začalo vymýšľaním aktivít a  témy 

tohto podujatia. Bolo rozhodnuté- sme FBI agenti. 

Naša prvá úloha: Zmestiť prvákov do kože. 

Náš hlavný barón spísal list požiadaviek, 

ktoré museli splniť. 

1. požiadavka: Doniesť jedlo.

2. požiadavka: Doniesť rúško.

3. požiadavka: Nezabudnúť na 1. a 2. 

požiadavku. 

4. požiadavka: Mať biele tričko. 

Všetci dodržali požiadavku číslo 2, 

o  požiadavke 1 sa to isté povedať nedá. 

Imatrikulácie sa konali v triede prvákov. 

Samozrejme sme ju museli pripraviť na tú spúšť, 

ktorú táto miestnosť mala zažiť. Igelity na 

maľovanie boli rozložené na zemi, nachystané 

utierky a na našu ochranu pred prvákmi sme mali 

rukavice. Presne ako na každom letisku, sme ich 

dobre prehľadali. Našťastie žiadne nelegálne ani 

legálne látky so sebou nemali. 

Na privítanie dostali kvalitný prípitok 

zo  sójovej omáčky a  octu. Po ňom nasledovala 

prvá úloha. Stoličkový tanec. Prváci vypadávali 

ako muchy, a  o  chvíľu sme mali nášho víťaza, 

ktorý si ako jediný nemusel strčiť hlavu do múky. 

No jedna moja spolužiačka sa za niekoľko minút aj 

o to postarala.

 Druhá úloha bola špeciálna, len pre 

„najšpeciálnejších” študentov, na ktorých 

sme                  „ vykopali” čo najviac incidentov 

týkajúcich sa neposlúchania. Im sme vydepilovali 

nohy, kým boli priviazaní k stoličkám. Tiež dostali 

ešte viac našich špeciálnych drinkov. 

Tretia aktivita, na ktorú sme najviac hrdí, bol 

kvíz. Veľmi jednoduché pravidlá,  veľmi 

jednoduché otázky a veľmi primeraný trest, ktorý 

skončil so študentami pokrytými horčicou 

a  kečupom. Otázky boli napríklad ako sa volajú 

mačky pani profesorky Majerníkovej, čo je pána 

profesora Máleka najobľúbenejšie jedlo. Po tejto 

spúšti som bola aj ja obeť horčice. 

 Štvrtou úlohou bolo tzv. tiché karaoke. 

Vybrali sme pár študentov a v tichu a pokoji nám 

spievali   ich krásnymi a  melodickými hlasmi 

najsofistikovanejšie pesničky na svete. Medzi tým 

si moja spolužiačka užívala mučenie prvákov, 

ktorým dávala maslo do ponožiek. Však viete, že 

maslo hydratuje a je najlepšie na pedikúru. 

Aj keď všetci žiarili ako hviezdy na 

imatrikuláciách, naša nová španielska pani 

profesorka María Teresa Trigueros Pina im ukradla 

ich slávu svojim prekrásnym spevom 

a nádherným úsmevom.  

 Na záver sme to poriadne roztočili na 

tanečnom parkete, tým samozrejme myslím 

igelity pokryté  horčicou, kečupom, octom, 

sójovou omáčkou, uhorkami a  nemôžeme 

zabudnúť ani na múku. Naši profesori si to na 

parkete poriadne tanečne rozdali, stačilo sa na 

nich  len pozerať a  už sa vám kosti hýbali do 

rytmu hudby. Na konci prváci podpísali prísahu.  S 

istotou môžem povedať, že naši prváci na tento 

deň nezabudnú.
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Text: Lenka Kyšková
Fotografie: Archív
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Dojmy prvákov
Laura Majerníková

P
rvý polrok sa nám pomaly blíži do finále, a preto som sa rozhodla, že vyspovedám našich 

prvákov. Sú spokojní s výberom strednej školy? Prekvapilo ich niečo? Zvládajú skĺbiť náročné 

štúdium na našej škole s bežným životom? 

OTÁZKY
1. Končí  prvý polrok a myslím, že už si zistil/a, aké je to študovať na 

naše škole. Ľutuješ spätne svoje rozhodnutie alebo  si rád/rada, že 

si si vybral/a tak náročné štúdium?

2. Je niečo, čo si nečakal/a , alebo niečo ,čo ťa na našej škole 

prekvapilo?

3. Určite sa zhodneme, že táto škola je veľká zmena v porovnaní so 

ZŠ. Ako si zvládaš zorganizovať   čas tak, aby si stíhal/a všetky 

povinnosti do školy, ale zároveň mal/a čas i na kamarátov?

4. Aký je tvoj doteraz najkrajší zážitok na BSŠG a prečo?

ODPOVEDE

KLÁRA HUDEČKOVÁ

1. Svoje rozhodnutie určite neľutujem. Aj keď sa musím priznať, že niekedy 
premýšľam či som nemala ísť na školu, kde by som mala viac voľného času. Aj 
napriek tomu, že som musela uprednostniť každodenné učenie pred 
voľnočasovými aktivitami, toto rozhodnutie by som spravila znova. Na našej 
škole ma zaujala hlavne možnosť naučiť sa výborne cudzí jazyk a popritom sa 
venovať prírodovedným predmetom, ktoré ma zaujímajú.

2. Prekvapilo ma najmä to, akou rýchlosťou sa učíme nové veci. Každý deň 
získavame obrovské množstvo nových informácií, vďaka ktorým sa posúvame 
vpred.

3. Prvé týždne na novej škole bol pre mňa problém práve to, že som nebola 
zvyknutá učiť sa pravidelne a viac predmetov naraz. Nestíhala som chodiť von s 
kamarátmi, pretože som si zvykala na nový systém. Po nejakom čase sa to 
zlepšilo a aj napriek tomu, že sa učím takmer každý deň, mám čas aj na 
kamarátov a rodinu.

4. Najzaujímavejší deň pre mňa osobne bola zatiaľ imatrikulácia. Do 
poslednej chvíle sme netušili, čo nás čaká. Nakoniec sme sa celkom zabavili a 
bola to sranda. Páčili sa mi aj aktivity so psychologičkami, počas ktorých sme sa 
ako trieda lepšie spoznali.
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ALŽBETA JURČÍKOVÁ

1. Neľutujem chvíle, keď som vypísala prihlášku na túto školu. Vedela som 
do čoho idem a som rada, že som na tejto škole aj keď je ťažká, ale o tom 
gymnázium je.

2. Že je to prírodovedne zameraná škola.

3. Myslela som si, že to bude o  tom, že sa budem musieť stále učiť a 
nebudem mať vlastný život, ale je to tak, že sa učím dve hodiny za deň a stíham 
ísť von aj s kamarátmi, aj keď nie vždy to vyjde.

4.Imatrikulácie, pretože sme sa všetci viac spoznali a zabavili sa.

DANIELA ZOVČÁKOVÁ

1. Som rada že som si vybrala toto štúdium, aj keď je to niekedy ťažké, 
zatiaľ to zvládam.

2. Nečakala som, že prestup zo základnej školy bude taký ťažký.

3. Po škole zbehnem s kamarátkami na kávu, potom večer sa učím. Ak mám 
čas a nemáme žiadnu písomku v nasledujúcich dňoch, idem niekde s 
kamarátkami alebo ony ku mne.

4. Určite imatrikulácie. Užila som si to s tretiakmi, bolo veľa srandy a neučili 
sme sa.
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Text: Laura Majerníková
Fotografie: Archív
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Bleskovky
Petronela Vavřín Bombová

Aj tento školský rok sa konalo na pôde 

školy školské kolo olympiády v španielskom 

jazyku. 5.12.2022 sa ho zúčastnilo 14 žiakov. 

Podľa pravidiel žiaci všetkých ročníkov 

bilingválnych slovensko-španielskych gymnázií 

patria do kategórie D, preto všetci spoločne 

zápolili v  jednej skupine. Písomná časť testu 

pozostávala z  audio časti, z  lexikálnej 

a  gramatickej časti a  zo slohovej práce. Ústna 

časť bola rozdelená do dvoch blokov, prvý 

predstavoval opis podľa obrázka a  druhý 

konverzáciu na danú tému.

Zo všetkých sa najviac darilo Viktórii Márii 

Balušíkovej, ktorá obsadila 1. miesto, Patrícii 

Gestingerovej a  Júlii Pankuchovej, ktorým patrili 

2.a 3. miesto. Ostatní, i  keď sa neumiestnili na 

popredných priečkach, si preverili svoje jazykové 

zručnosti, zistili, v  čom sú vynikajúci, v  čom sú 

dobrí, ale i v čom sa môžu zlepšovať.

V  krajskom kole, ktorého organizátorom 

bolo naše gymnázium, sa rovnako skvele darilo 

obom dievčatám. Patrícia Gestingerová sa tak 

mohla tešiť z  2. miesta a  Viktória Mária 

Balušíková z  1. miesta, ktoré jej zaručilo postup 

Biela pastelka  je verejná zbierka, ktorej 

cieľom je získanie finančných prostriedkov na 

podporu ľudí so zrakovým postihnutím. Tejto 

zbierky sa zúčastnilo i  naše gymnázium dňa 

23.9.2022 a  to tak, že sa 2 žiačky 4.ročníka, 

Nikola Fanová a  Ela Benková, stali 

dobrovoľníčkami Únie nevidiacich a slabozrakých 

Slovenska, ktorá je organizátorom daného 

podujatia. Následne zbierku zrealizovali nielen 

v priestoroch školy, ale i v uliciach Nového Mesta 

nad Váhom. Výnos z  tejto akcie je tradične 

použitý na financovanie aktivít, ktoré nevidiacim 

a slabozrakým ľuďom pomáhajú začleniť sa do 

bežného života.
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do celoslovenského kola. V  ňom si zmerala 

20.3.2023 v  Bratislave na Jazykovej škole na 

Palisádoch sily s  tými najlepšími. Viktória 

preukázala svoju vynikajúcu úroveň 

španielskeho  jazyka a umiestnila sa tak v rámci 

celého Slovenska na úžasnom 1.mieste.
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Mexická španielčina znela na hodine španielskeho jazyku u  prvákov, i  na hodine 

konverzácie v  triede štvrtého ročníka dňa 7.januára 2023. Našu školu totižto navštívila rodená 

Mexičanka pani Loredana Rodríguez, ktorá i za pomoci výborne pripravenej prezentácie priblížila 

našim študentom svoju rodnú krajinu z geografického, historického a kultúrneho hľadiska. Okrem 

spomenutých poznatkov mali možnosť naši žiaci počuť rozdiel medzi mexickou a  európskou 

španielčinou.

15.12.2022 sa brány našej školy otvorili i pre verejnosť. Dňom otvorených dverí záujemcov 

o štúdium na našej škole sprevádzali RNDr. Jana Habová, Mgr. Petronela Vavřín Bombová  a žiaci 4. 

ročníka. Žiaci, ale aj ich rodičia mali možnosť vidieť priestory školy, zúčastnili sa vyučovania a boli 

informovaní o bilingválnom štúdiu španielčiny, ale i o štúdiu iných predmetov, a o aktivitách, ktoré 

sa na škole organizujú. Našu školu v daný deň navštívilo okolo 60 osôb.

S
p
rá

v
y



| 32 | Palabra

V  dňoch 27.-29.októbra 2022 sa v  Madride uskutočnil 

medzinárodný seminár eTwinningu, na ktorom Slovensko 

zastupovali 2 vyučujúce španielskeho jazyka, medzi ktorými 

bola i Mgr. Petronela Vavřín Bombová z  našej školy. Cieľom 

tohto podujatia, ktorý niesol názov   Spoločne k  rôznorodej, 

inkluzívnej a udržateľnej  škole bolo oboznámiť sa s novou 

platformou

https://school-education.ec.europa.eu/sk,

naučiť sa vypracovať kvalitný eTwinning projekt a  vedieť 

ho použiť pri príprave projektu Erasmus+, nájsť nových 

partnerov z  rozličných krajín. Na spoznávanie jednotlivých 

členov pripravili organizátori tzv. Escape Room, ktorý spočíval 

v  hľadaní správnych odpovedí na pripravené otázky, ale tiež 

večernú návštevu centra Madridu, počas ktorej mali zúčastnení 

hľadať indície, ktoré pomohli pri získavaní odpovedí na 

pripravený zoznam otázok.

Veľkým plusom bolo nadviazanie cenných kontaktov, 

nakoľko sa seminára zúčastnili pedagógovia z 9 krajín.

8.12.2022 navštívili študenti druhého 

a tretieho ročníka spolu so svojimi učiteľmi 

Mariou Teresou Trigueros Pina a Salvadorom 

Parra Camacho Prírodovedné múzeum 

vo Viedni.
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O  možnostiach štúdia na rozličných 

vysokých školách boli informovaní žiaci 5. 

ročníka, ale v  niektorých prípadoch i  žiaci 

4.ročníka. Univerzita Konštantína Filozofa v Nitre 

nám predstavila svoje študijné programy 

19.1.2022, Trnavská univerzita 23.1.2022 

a  Trenčianska univerzita Alexandra Dubčeka 

22.1.2022. 10.2.2022 sme sa stretli 

s  predstaviteľmi Univerzity Palackého 

v Olomouci.

Žiaci prvého ročníka a  žiačky štvrtého 

ročníka navštevujúce seminár z  biológie 

v  španielčine navštívili spoločne so svojimi 

 vyučujúcimi 15.2.2023 Aulu Cervantes, v ktorej 

boli informovaní o  aktivitách organizovaných 

inštitúciou Instituto Cervantes a  tiež si 

preverili svoje vedomosti zo španielskeho jazyka 

vďaka pripraveným aktivitám. Cvičenia pre 

prvákov sa týkali bežných činností dňa a štvrtáci 

pracovali so španielskymi prísloviami. Následne 

sa všetci presunuli do Prírodovedného múzea. 

Paleontologickou expozíciou ich sprevádzal 

sprievodca, ostatné expozície si pozreli 

s  pedagogickým dozorom. V  závere dňa 

nechýbal v Bratislave ani obľúbený rozchod.

Text: Petronela Vavřín Bombová
Fotografie: Archív
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Vzdelávací seminár pedagógov 
v Izraeli

Katarína Majerníková

A
ko učiteľka dejepisu môžem 

konštatovať, že jednou z najpútavejších 

častí výučby dejepisu sú dejiny 

20.storočia. Práve tohto obdobia sa 

týkalo vzdelávanie učiteľov, ktorého som sa mala 

možnosť zúčastniť. Organizovalo ho Múzeum 

holokaustu v Seredi v spolupráci s Ministerstvom 

školstva a občianske združenie EDAH. Vzdelávací 

kurz sa konal v Jeruzaleme v Izraeli vo 

vzdelávacom centre Yad Vashem. Kurz bol 

zostavený z prednášok a workshopov, ktoré 20 

pedagógom zo Slovenska predstavil najnovšie 

metodiky a stratégie vyučovania o holokauste 

a umožnil nám vrátiť sa naspäť do školských lavíc. 

Našou úlohou  bolo napr. zrekonštruovať 

každodenný život v ghette, alebo sa vcítiť do kože 

tých, ktorí prežili otrasnú skúsenosť 

koncentračného tábora a dostali možnosť znova 

sa začleniť do normálneho života.

Vzdelávacie centrum Yad Vashem sa skladá 

z niekoľkých častí, z ktorých väčšinu sme mali 

možnosť navštíviť. Boli to napr. záhrada 

Spravodlivých medzi národmi, synagóga, 

umelecké múzeum holokaustu, múzeum 

fotografií, či pamätné miesto venované 1,5 

milióna deťom, ktoré  zahynuli v koncentračných 

táboroch. Každé z týchto miest malo mimoriadnu 

výpovednú hodnotu. Taktiež sme mali možnosť 

diskutovať s poprednými odborníkmi, vzájomne 

zdieľať naše pedagogické skúsenosti a lepšie 

pochopiť komplikované historické súvislosti. 

Okrem každodenného vzdelávacieho 

programu sme 2 dni strávili poznávaním židovskej 

kultúry. Počas prvého dňa sme zažili Jeruzalem, 

ako hlavné mesto 3 monoteistických 

náboženstiev: židovstva, kresťanstva a islamu 

a navštívili sme ich najdôležitejšie posvätné 

miesta, ako napr. Západný múr jeruzalemských 

hradieb- Múr nárekov, krížovú cestu, ktorej 

jednotlivé zastavenia sú pre pútnikov označené 

číslami, Chrám Božieho hrobu, ktorý sa nachádza 

vo vnútri hradieb starého mesta, hrobku kráľa 

Dávida, či miestnosť, kde sa podľa legendy konala 

posledná večera Ježiša Krista a jeho učeníkov. Na 

vlastnej koži sme zažili, ako sa v židovskej 

spoločnosti slávi šabat. Ďalší deň sme navštívili 

júdsku púšť  a starovekú pevnosť Masada, ktorá sa 

nachádza v blízkosti Mŕtveho mora a je zapísaná 

v zozname svetového dedičstva UNESCO. 

Avšak najväčším zážitkom bolo stretnutie 

s preživším holokaustu Jurajom Naftali Furstom. 

V rozhovore s ním sme sa dozvedeli o jeho rodine, 

bratovi, deportáciách do koncentračného tábora 

Aschwitz- Birkenau a neskôr do Bergen- Belsen, či 

o jeho povojnovej emigrácii do Izraela. Bol to 

nesmierne emotívny zážitok, ktorého posolstvo by 

som chcela odovzdávať Vám- svojim žiakom.

Text a fotografie:
Katarína Majerníková
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Números perfectos
Salvador Parra Camacho

Aunque 

Pitágoras de Samos 

no fue el primero en 

encontrar el teorema 

geométrico que lleva 

su nombre, sin duda 

ese teorema es en lo 

que piensa cualquier 

persona cuando se 

menciona el nombre 

del matemático 

griego.

Sin embargo, Pitágoras también fue el 

creador de la escuela pitagórica, un movimiento 

filosófico, matemático, religioso y místico que 

consideraba que todo eran números.

Los pitagóricos creían que el número 6 

estaba relacionado con el matrimonio, la salud y 

la belleza. ¿Por qué creían esto?

Imagina que tenemos cuatro cuadrados 

iguales y los colocamos en fila formando un 

rectángulo. ¿De cuántas maneras podemos dividir 

el rectángulo en rectángulos (o cuadrados) 

iguales que sean más pequeños que el rectángulo 

que dividimos? Una pequeña exploración nos 

lleva a ver que solamente hay dos maneras: o un 

cuadrado (1) o un rectángulo formado por dos 

cuadrados (2).

Si sumamos esos dos números, obtenemos 

1 + 2 = 3, que es menor que 4.

Si hacemos lo mismo con doce cuadrados 

iguales, vemos que podemos usar cuadrados (1) 

y rectángulos formados por dos (2), tres (3), 

cuatro (4) o seis (6) cuadrados.

Si sumamos 1 + 2 + 3 + 4 + 6 = 16. 

Obtenemos un número mayor que 12.

Pero con el número 6 ocurre que podemos 

tener 1 + 2 + 3 = 6. El número 6 es un  número 

perfecto porque la suma de sus divisores propios 

es igual al mismo número.

El número 4 es un número defectivo 

porque la suma de sus divisores es menor que 4. 

Y el número 12 es abundante porque la suma de 

sus divisores es mayor que el número.

Los matemáticos griegos se dieron cuenta 

muy pronto de que 6 es el número perfecto más 

pequeño que existe y de que había otros. Pero en 

tiempos de Euclides se conocían solamente 

cuatro: 6, 28, 496 y 8128.

Esa curiosa relación 

entre el todo y sus partes 

hacía que los pitagóricos 

creyesen que de algún 

modo el 6 estaba 

relacionado con el 

matrimonio.

Esa conexión entre el 6 y la perfección ha 

continuado a lo largo de la historia. Por ejemplo, 

San Agustín de Hipona señalaba que Dios había 

tardado 6 días en crear el mundo y eso mostraba 

la perfección de su creación.

Podemos reírnos de la ingenuidad de los 

pitagóricos por buscar conexiones entre cosas 

que no tienen por qué estar conectadas. Al fin y al 

cabo, ellos conocían solamente 4 números 

perfectos y nosotros conocemos una decena. Y 

conocemos una buena cantidad de propiedades 

que ellos no conocían.

Pero no debemos olvidar que incluso en un 

tema que parece tan sencillo como los números 

perfectos, hay cosas que aún no sabemos.

¿Hay infinitos números perfectos? Nadie lo 

sabe. Quizás seas la primera persona en 

descubrirlo.
Texto e imágenes:

Salvador Parra Camacho
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